

**Российская академия наук
Сибирское отделение
ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ**

2016 г., том 23, № 2

СОДЕРЖАНИЕ

АРХЕОЛОГИЯ

Анойкин А.А. Переход от среднего к верхнему палеолиту на территории Дагестана	5
Коваленко С.В., Волков П.В. Результаты трасологического анализа каменных артефактов с неолитического поселения Осиновое Озеро в Амурской Области.....	10
Табарев А.В., Иванова Д.А. Повелительницы зеркал: особенности погребального инвентаря культуры яёй, Японский архипелаг	15
Несторов С.П. Материалы по мохэскому металлургическому производству с озера Долгого в Амурской области	19
Худяков Ю. С., Филиппович Ю. А. Предметы вооружения и конской сбруи из коллекции случайных находок с реки Тесь в Минусинской котловине	24
Татаурова Л.В. Нательные кресты как конфессиональный маркер (по археологическим материалам русского комплекса Изюк-I)	28

ЭТНОГРАФИЯ

Майничева А.Ю. Методика этнографического обследования расселения русских в Сибири: культура жизнеобеспечения и мировоззрение	33
Фурсова Е.Ф. Брачные связи сибирских крестьян как механизм сохранения их этнокультурной обособленности	37
Бадмаев А.А. Традиции разрешения конфликтов в бурятском обществе (XVIII–XIX вв.)	42
Бурнаков В.А. Чалбах тöс – воплощение духа огня в традиционной ритуальной практике хакасов (конец XIX – середина XX в.)	46
Николаев В.В. Половозрастная структура этнолокальных групп кумандинцев и челканцев в 1940–1950-х гг.	50
Светачева У.В. Традиции домостроения южнорусских переселенцев (экспедиция Минусинского музея им. Н.М. Мартынова).	54
Ермакова Е.Е. Конструирование религиозного ландшафта в селе Рафайлово Тюменской области	58

ПРОБЛЕМЫ ИСТОРИИ

Дмитриев А.В. Конец карьеры сибирского губернатора Д.И. Чичерина: дело о заготовлении провианта для войск Сибирского корпуса	62
Васильев А.Д. Начальник Якутской области Н.И. Мягков (1826–1831 гг.): новые биографические данные	68
Дамешек Л.М., Дамешек И.Л. Проведение в жизнь «Временного положения» о крестьянских и «инородческих» начальниках Сибири 1898–1917 г.	71
Добровольский А.В. Протоколы допроса И.Н. Лунегова как источник по исследованию деятельности правых эсеров в Омской губернии в 1920–1922 гг.	76
Тепляков А.Г. Нонконформизм среди конформистов: модели поведения в советской журналистике 1920–1930-х гг.	82
Лапердин В.Б. Взаимоотношения Центра и руководства Западно-Сибирского крайкома по вопросу хлебозаготовок 1931/32 г.	89
Плясуля А. А. Реорганизация зерновых совхозов Западной Сибири в середине 1930-х гг.	94
Орлов Д.С. Экономическое положение сельскохозяйственных предприятий Западной Сибири во второй половине 1960-х – первой половине 1980-х гг.	99
Шмаков В.С. Факторы устойчивого развития агропромышленного комплекса России и Беларуси в 1990–2000-е гг.	104
Жетпысбаев С.К. Ассамблея народа Казахстана как институт общенародного единства	109

СООБЩЕНИЯ, НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

Зольникова Н.Д. Рец. на кн.: Мангиева А.В. Социокультурный облик приходского духовенства Пермской губернии в XIX – начале XX в. – Екатеринбург: Изд-во Уральского ун-та; Университетское изд-во, 2015. – 480 с.	114
Международная научная конференция «Историческая память России и декабристы» (14–16 декабря 2015 г., Санкт-Петербург)	116
Поздравляем Владимира Александровича Ламина!	118

**ВСЕРОССИЙСКИЙ НАУЧНЫЙ ЖУРНАЛ
«ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ»**

Издается с января 1994 г.
Выходит четыре раза в год

У ч р е д и т е л и: **Сибирское отделение РАН;**
Институт истории СО РАН

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

Чл.-кор. РАН *В.А. Ламин* (председатель совета, Новосибирск), академик РАН, профессор *В.В. Алексеев* (Екатеринбург), д-р ист. наук, профессор *Е.Т. Артемов* (Екатеринбург), чл.-кор. РАН *Б.В. Базаров* (Улан-Удэ), академик РАН, профессор *А.П. Деревянко* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *В. Дённингхаус* (Германия), д-р ист. наук *В.А. Ильиных* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *О.Н. Катионов* (Новосибирск), доктор *К. Мацуцато* (Саппоро, Япония), академик, профессор РАН *В.И. Молодин* (Новосибирск), доктор *А. Патнаик* (Нью-Дели, Индия), доктор ист. наук, профессор *Е.Б. Сыдыков* (Астана, Республика Казахстан), д-р ист. наук, профессор *Н.А. Томилов* (Омск), доктор, профессор *С. Чаттерджи* (Калькутта, Индия), д-р ист. наук, профессор *М.В. Шиловский* (Новосибирск), д-р ист. наук, профессор *В.И. Шишкин*, д-р ист. наук *А.Х. Элерт* (Новосибирск)

РЕДКОЛЛЕГИЯ

Главный редактор д-р ист. наук *В.А. Ильиных*
Ответственный секретарь канд. ист. наук *С.Н. Андреенков*

Канд. ист. наук *Д.А. Ананьев*, д-р ист. наук *Н.С. Гурьянова* (зам. гл. редактора), д-р ист. наук *В.А. Зверев*, д-р ист. наук *В.И. Исаев*, д-р ист. наук *В.А. Исупов*, канд. ист. наук *Н.А. Куперштых*, д-р ист. наук *Л.В. Курас*, д-р ист. наук *И.В. Лизунова*, д-р ист. наук *А.Ю. Майничева*, д-р ист. наук *Н.П. Матханова*, д-р ист. наук *С.П. Несторов*, канд. ист. наук *В.М. Рынков* (зам. гл. редактора), канд. ист. наук *А.И. Савин*, д-р ист. наук *О.Н. Шелегина*

А д р е с р е д а к ц и и: 630090 Новосибирск, ул. Николаева, 8,
Институт истории СО РАН, к. 301, тел. 330-24-31
<http://www.sibran.ru>; <http://www.hssiberia.info>
gumnauki@gmail.com
Зав. редакцией *Смирнова Вера Ивановна*

Журнал зарегистрирован в Министерстве печати и информации РФ 17.06.93 г. № 0110807

Редакция журнала «Гуманитарные науки в Сибири» признает международные принципы научной публикационной этики и заявляет об отсутствии злоупотреблений служебным положением

Редактор *В.И. Смирнова*
Компьютерная верстка и макет *И.П. Гемуева*
Художественный редактор *Е.Н. Сентяброва*

Подписано к печати 15.06.16. Формат 60×84 1/8. Цифровая печать.
Усл. печ. л. 15,0. Уч.-изд. л. 15,0. Тираж 500 экз. Заказ № 144.

Издательство СО РАН, 630090 Новосибирск, Морской проспект, 2

**Russian Academy of Sciences
Siberian Branch
HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA**

2016, vol. 23, N 2

CONTENTS

ARCHAEOLOGY

Anoykin A.A. The Middle to Upper Paleolithic Transition in Dagestan	5
Kovalenko P.V., Volkov S.V. The Results of Use-Wear Analysis of Stone Artifacts from the Neolithic Settlement Near Lake Osinovoe in the Amur Oblast	10
Tabarev A.V., Ivanova D.A. Ladies of the Mirrors: Peculiarities of the Burials Goods in Yayoi Culture, Japanese Archipelago	15
Nesterov S.P. Materials on Metallurgical Manufacture of Mohe From Lake Dolgoe in the Amur Region	19
Khudyakov Ju.S., Fillippovich Yu.A. The Objects of Armament and Horse Harness from the Collection of Random Findings in the Valley of Tes' River in the Minusinsk Hollow	24
Tataurova L.V. Pectoral Crosses as Confessional Markers (On Archaeological Materials of Russian Complex Izyuk - I)	28

ETHNOGRAPHY

Mainicheva A.Y. Techniques of Ethnographic Studies of Russian Location in Siberia: Culture of Life Support and Worldview	33
Fursova E.F. Marital Relationships of Siberian Peasants as a Mechanism of Preservation of Cultural Isolation	37
Badmaev A.A. Traditions and Conflict Resolution in the Buryat Society (Based on the Materials of the XVII – XIX Centuries)	42
Burnakov V.A. "Chalbach tös - the Embodiment of the Spirit of Fire in the Traditional Ritual Practice of Khakasses (Late XIX – Mid-XX century)	46
Nikolaev V.V. The Age-Sex Structure of Ethno-Local Groups of Kumandins and Chelkans in the 1940s-1950s	50
Svetacheva U.V. South Russian Traditions of House Construction (On the Results of the Martyanov Museum Expedition in 2015)	54
Ermakova E.E. Construction of the Religious Landscape of the Village of Rafaylovo, Tyumen Region	58

PROBLEMS OF HISTORY

Dmitriev A.V. The End of the Siberian Governor D. I. Chicherin's Career: the Case of Procurement of Provisions for Siberian Corps Troops	62
Vasilyev A.D. Head of the Yakutsk Oblast N.I. Myagkov (1826-1831): New Biographical Data	68
Dameshek L.M., Dameshek I.L. The Enforcement of the Provisional Regulation on Peasant and Indigenous Officials in Siberia in 1898-1917	71
Dobrovolsky A.V. The Records of I.N. Lunegov's Interrogation as a Source for the Study of the Right-Wing Socialist Revolutionaries in the Omsk Governorate in 1920-1922	76
Teplyakov A.G. Conformism among Nonconformists: Behavior Patterns in Soviet Journalism of the 1920s – 1930s	82
Laperdin V.B. Relations between the Center and West Siberian Kraikom on Grain Procurement in 1931-1932	89
Plyasulya A.A. Reorganization of Grain State Farms of Western Siberia in the Mid-1930s	94
Orlov D.S. Economic Condition of Agricultural Enterprises of Western Siberia in the Second Half of the 1960s- the First Half of the 1980s	99
Shmakov V.S. Factors of Sustainable Development of Agro-Industrial Complex of Russia and Belarus in the 1990s-2000s	104
Zhetysbaev S.K. The Assembly of People of Kazakhstan as an Institution of Nationwide Unity	109

REPORTS, SCIENTIFIC LIFE

Zolnikova N.D. Rec. ad. op.: Mangileva A.V. Sotsiokulturnyy oblik prikhodskogo dukhovenstva Permskoy guberniyi v XIX – nachale XX v. (Sociocultural Image of the Parish Clergy of the Perm Province in the XIX – Early XX Centuries [A Monograph]). Yekaterinburg: Publishing House of the Ural University: University Press, 2015. 480 p.	114
International Scientific Conference "Historical Memory of Russia and the Decembrists. 1825 – 2015". Saint-Petersburg, 14-26, December, 2015	116
Congratulations to V.A. Lamin on his Anniversary	118

**ALL-RUSSIAN SCIENTIFIC JOURNAL
“GUMANITARNYIE NAUKI V SIBIRI”
(HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA)**

Published since January 1994
Publication frequency: 4 issues per year

**F o u n d e r s: Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences
Institute of History of the Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences**

EDITORIAL COUNCIL

Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *V.A. Lamin* (Chairman of the Board, Novosibirsk), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *V.V. Alekseyev* (Yekaterinburg), Doctor of historical Sciences, Professor *Ye.T. Artymov* (Yekaterinburg), Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences *B.V. Bazarov* (Ulan-Ude), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *A.P. Derevyanko* (Novosibirsk), Doctor, Professor *V. Döninghaus* (Germany), Doctor of historical Sciences *V.A. Ilyinykh* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences, Professor *O.N. Kationov* (Novosibirsk), Doctor, Professor *K. Matsuzato* (Sapporo, Japan), Academician of the Russian Academy of Sciences, Professor *V.I. Molodin* (Novosibirsk), Doctor, Professor *A. Patnaik* (New Dehli, India), Doctor of historical Sciences, Professor *Ye. B. Sydykov* (Astana, Republic of Kazakhstan), Doctor of historical Sciences, Professor *N.A. Tomilov* (Omsk), Doctor *S. Chatterjee* (Kolkata, India), Doctor of historical Sciences, Professor *M.V. Shilovskiy* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences, Professor *V.I. Shishkin* (Novosibirsk), Doctor of historical Sciences *A.Kh. Elert* (Novosibirsk)

EDITORIAL BOARD

Chief editor – Doctor of historical Sciences *V.A. Ilyinyh*
Executive secretary – Candidate of historical Sciences *S.N. Andreenkov*

Candidate of historical Sciences *D.A. Ananyev*, Doctor of historical Sciences, Professor *N.S. Guryanova* (deputy chief editor), Doctor of historical Sciences, Professor *V.A. Zverev*, Doctor of historical Sciences, Professor *V.I. Isaev*, Doctor of historical Sciences, Professor *V.A. Isupov*, Candidate of historical Sciences *N.A. Kupershokh*, Doctor of historical Sciences *L.V. Kuras*, Doctor of historical Sciences *I.V. Lizunova*, Doctor of historical Sciences *A.Yu. Maynicheva*, Doctor of historical Sciences *N.P. Mathanova*, Doctor of historical Sciences *S.P. Nesterov*, Candidate of historical Sciences *V.M. Rynkov* (deputy chief editor), Candidate of historical Sciences *A.I. Savin*, Doctor of historical Sciences *O.N. Shelegina*

E d i t o r i a l a d d r e s s : Institute of History, SB RAS, office 301, 8 Nikolaeva Str., Novosibirsk, 630090 Russia
tel. 8-383-330-24-31
<http://www.sibran.ru>; <http://www.hssiberia.info>
gumnauki@gmail.com
Editorial staff manager: Vera I. Smirnova

The Journal is registered by the Ministry of Press and Information of Russian Federation on June 17, 1993, N 0110807

The editorial staff of the Journal “Humanitarian Sciences in Siberia” is committed to the international ethical guidelines for scientific publications and declares that it does not abuse its power.

The Publishing House of the Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences,
2 Morskoy Pr., Novosibirsk, 630090 Russia